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 ریشه یابی فساد و مهار آن
مســائل جامعه نیز به دســت کســانی درمان 
می شــود کــه از یک ســو در طــول زندگی خوب 
درس خوانــده، مطالعه و تفکر کرده باشــند و از 
ســوی دیگر از نظر اخلاق عملی خوب ســاخته 
شــده باشــند و اهــل فســاد نباشــند، یُزَکّیهِم وَ 
یُعَلِّمُهُــمُ الکِتبَ وَ الحِکمَة (جمعه/۲). مملکت 
به آب های آزاد وصل اســت، معــادن زیاد دارد، 
ســرزمینی متنوع و سرشــار از نعمت داریم. فقط 
مدیریت منابع و سرمایه لازم داریم! البته در خود 
دارد، اما آنها را به کار نمی گیریم. ســراغ آشــنا و 
خــودی می رویم که گاه در عمل غیرخودی از آب 
درمی آینــد! نظام رقابت اجتماعی مثل برگزیدگان 
تیم فوتبال نداریم تا آدم های بالنده و ســالم رشد 
کننــد و متظاهران بــه علم و پاکــی را کنار بزند. 
انســان های شایســته و پاک، حرص و طمع مقام 
ندارنــد، بنابراین بــرای اخذ مســئولیت مدیریتی 
باوجود شایســتگی، رایزنــی و معامله نمی کنند. 
فرهنــگ ما به دلیــل معضلات توســعه نیافتگی 
هنوز به سطحی نرســیده است که مانند حضرت 
یوســف بتوان گفت: من را بگذاریــد وزیر اقتصاد، 
چون هم خیلی تخصص دارم و هم خیلی متعهد 
هستم (یوسف/۵۵). اگر فردی چنین کند، بررسی 
نمی شود، بلکه تمســخر و تحقیر می شود! منابع 
انسانی نخبه، محیط زیست می خواهند؛ نخبه اگر 
نخبه باشــد، به حرف من و امثال من نه از کشــور 
می رود و نه در آن می مانــد؛ نخبه می خواهد در 
جامعــه ایفای نقش کند، برای سیاســت گذاری و 
اجرای تصمیمات ســازنده بتوانــد انتخاب کند و 
انتخاب شــود. اشتغال متناســب، همکار مناسب 
و ســازوکار مفید برای شــکوفایی اســتعدادها و 
اجرای ایده ها لازم دارند. رابطه مداری، تبعیض و 
فرصت طلبی و نظایر اینها اگر نباشند، اگر عدالت، 
علم و ادب و به طورکلی خصایص حســنه جاری 
و حکمفرمــا باشــد، هیچ عاقلــی جامعه خوب 
خود را برای همیشــه تــرک نمی کند. این نکته در 
فرمایش اخیر مقام معظم رهبری به خوبی نهفته 
بود. باید تــلاش کنیم جامعه خود را به درســتی 
بســازیم و از ســازوکار ســالم، مانع زدایی کنیم و 
بیش از ۴۲ معضلی که در خراســان شمالی بیان 
فرمودند و نکات مهمی را کــه در بیانیه گام دوم 
انقلاب مطرح شده است، با برنامه ریزی عالمانه و 
اجرای سالم و صحیح، حل وفصل کنیم. این میسّر 
نمی شود جز با به کارگیری منابع انسانی کارآمدی 
که از آحاد ملت می جوشد و سامانه نظارتی بدون 

تعارض منافع.
 * دکترای اقتصاد و عضو هیئت علمی گروه  
اقتصاد دانشگاه پیام نور

ادامه از صفحه 2

ادامه از صفحه اول

دستگاه قضا یاریگر قوای دیگر
بنابراین پیشــنهاد می شــود قوه قضائیه از طریق 
سازمان بازرسی کل کشــور، گزارش رانت و فساد 
ایجادشــده در این سه ســاله را بــه تفکیک چهار 
مرحلــه واردات، تولید، توزیــع و مصرف کالاهای 
اساســی که مشــمول ایــن سیاســت ارزی واقع 
شــده اند، به عموم مردم گزارش دهد تا اطمینان 
لازم بــرای تصمیم گیــری این دو قــوه نیز فراهم 
شود. حتی اگر این گزارش رئیس قوه قضائیه مؤید 
پنج درصد فســاد هم باشــد، باز هم ارزش آن را 
خواهد داشــت که ضمن مجازات مفســدان، این 
سیاســت حمایتی در چنین شــرایط اقتصادی ای 
بــرای افزایش تــاب آوری مردم اســتمرار یابد. از 
سوی دیگر، تخصیص این مبلغ فوق العاده سنگین 
(۶۰ میلیــارد دلار) ایجــاب می کند آقــای اژه ای 
کمیته ای متشــکل از متخصصــان مربوطه را زیر 
نظر شخص رئیس آن قوه تشکیل دهد و تمام این 
فرایند چهار مرحله ای را مورد نظارت مستمر خود 
قرار داده تا کشور به سلامت از این شرایط سخت 

اقتصادی عبور کند.

از جشن خودکفایی
تا عزای واردات گندم

پس از اجرای طرح محوری گندم در اوایل دهه 
۷۰ و شکســت آن در مواجهه با خشکسالی های 
بعد، وزیر وقت کشــاورزی به  طور واقع گرایانه ای 
اعلام کرد کــه ظرفیت های پایدار در کشــور تنها 

برای تولید هشت میلیون تن گندم مساعد است.
متأســفانه چنین تجربه ای کــه برای آن هزینه 
هنگفتی از منابع عمومی پرداخت شد، در برنامه 
کار مدیریــت کشــاورزی دولت های بعــد نادیده 
گرفته شــد تا اینکه توانســتند به کمک اعتبارات 
عمومی از منابــع تجدیدناپذیر خاک و به ویژه آب 
برای اثبات شایستگی خود هزینه کنند. بدون تردید 
ظرفیت منابع و مجال بیشــتری برای پایکوبی در 
جشن کذایی دیگری از خودکفایی گندم نخواهیم 
داشــت. مدیریت بخش کشاورزی در گام نخست 
باید مســئولان بالاتر و نهادهای پرسشــگر را برای 
درک انتظارات واقع گرایانه آمــاده و از وعده های 
آرمانی تا مرز «کشــاورزی پایــدار» بکاهد. اصلاح 
و تغییر جســورانه و بنیادیــن راهبردهای تولید با 
حفظ منابع تجدیدناپذیر و براساس سهم منطقی 
کشــاورزی از منابع آب از مبرم تریــن فوریت های 
پیش روی بخش کشــاورزی اســت که اگر که این 

نکند نه از تاک نشانی ماند و نه از تاک نشان.
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نگاهي به ۳  ترور 
در تاریخ معاصر ایران

نابراین مــن انکار نمی کنم کــه از نظر فکری، 
برادران تحت  تأثیر افکار و القائات من بودند، حتی 
یادم هســت موقعی که اخبار و اطلاعات پراکنده 
آقای شــمس آبادی را ما مطرح می کردیم و ابراز 
حساســیت می نمودیم، همین برادران و ســایرین 
می گفتند شــما بیش از حد روی روحانیون ساکت 
و مرتجع حســاس هستید و باید روی عوامل دیگر 
حســاس تر باشــیم. من از نظر فکری و حساسیت 
روی بعضــی علما من جمله آقای شــمس آبادی 

دارای انگیزه و حساسیت بودم.
ایشــان هم در حــوزه علمیه اصفهــان بر اثر 
یک ســری نظریات و برداشــت هایی که از اســلام 
داشت که بعضی نظرشان بوده و بعضش بعدها 
معلوم شد که نظر انحرافی بوده، اینها را ما بهش 
گرایش پیدا کردیم... احساس کردیم که حرف های 
جدیدی [از ایشان] می شــنویم. از اسلام و قرآن و 
اینها که بــا منطق مبارزاتی هم انطباق داشــت. 
این بود که ما این گرایش مان هی محکم تر شــد... 
یک زمانی به اینجا می رســیدیم که خب دیگر این 
روحانیت ســنتی اصفهان که یا ســاکت هســتند 
یــا مخالف مبــارزه، در مقابل شــان به طور جدی 
موضع گیــری بکنیم؛ یعنی مثلا بــه حد قتل هم 
برســد و قتل مرحوم شمس آبادی که اینها تبعات 

و پیامدهای تدریجی این منشأ تفکر بود».
در بررســی این پرونــده و انگیزه هــای قتل با 
توجــه به عملکردهای بعدی مهدی هاشــمی و 
رفتار سیاسی و مذهبی او، درست است که دارای 
تفکرات تنــد مذهبی بود، اما این قتل بر اســاس 

نقطه نظرات سیاسی او صورت گرفته است.
سؤال اساســی در اینجا به ذهن می آید که اگر 
به واقع مهدی هاشــمی چنین اتهامات سنگینی 
از جملــه ترور آیــت االله ربانی املشــی، نگهداری 
تــرور آیت االله شــمس آبادی، عباســقلی  تریاك، 
حشــمت و... را انجام داده بود چرا این قدر دیر به 
او رسیدگی شــد؟ برخی بر این باورند که او پاشنه 
آشیل برخورد با آیت االله منتظری بود که این ادعا 
نیازمند بحث دوطرفه میان طرفداران و مخالفان 

این ادعاست.
در ســال ۶۵ که بحث اتهامات مهدی هاشمی 
شــدت می گیرد، نامه نگاری هایی از سوی حضرت 
امــام و آیــت االله منتظــری انجــام می شــود که 
بازخوانی ایــن نامه ها نیز خالی از لطف نیســت. 
در یکــی از نامه هــا آمــده اســت: « نمی خواهم 
بگویم که ایشــان حقیقتا مرتکب چیزهایی شدند، 
بلکــه می خواهم عرض کنم که ایشــان متهم به 
جنایات بســیار از قبیل قتل -مباشــرتا یا تسبیبا- و 
امثال آن می باشــند و چنین شــخصی ولو مبری 
باشــد، ارتباطش موجب شکســتن قداست مقام 
جنابعالی اســت که بر همه حفظش واجب مزید 
است. آنچه مسلم اســت و در آن پافشاری دارم، 
رســیدگی به وضعیت و موارد اتهام اوست. من از 
شما که دوست صمیمی سابق و حال من هستید 
و مورد علاقه ملت، تقاضا می کنم که با اشخاص 
صالح آشــنا به امور کشور مشــورت نمایید، پس 
از آن ترتیــب اثر بدهید تا خدای نخواســته لطمه 
به حیثیت شــما که برگشت به حیثیت جمهوری 

است، نخورد».
آیت االله منتظری نیز در نامه ای به امام پاســخ 
می دهد که در بخش هایی از آن پاسخ آمده است: 
«حدود هشــت ماه قبل آقای حســنی می رود نزد 
آقــای فلاحیان معــاون آقای ری شــهری و مواد 
و وســایل را که زیــاد هم بوده به ایشــان تحویل 
می دهــد و رســید می گیــرد و فقط بــه کارهای 
فرهنگــی و تبلیغــی در خــارج اکتفــا می کنــد. 
خانــه هم با اجازه دادســتانی و کمیته و با اطلاع 
اطلاعات کشــور بوده و جایی که صدها کیلو مواد 
وجود داشته و دویست وپنجاه گرم مواد باقی مانده 
ته مانده از سابق چیزی به حساب نمی آید، سلاح 
هم فقط یك سلاح مجاز برای حفظ خودش بوده 
و حالا تعبیــر اطلاعات و القــا در همه محافل و 
به حضرتعالی خانه تیمی شــده و انبار اســلحه، 
غرض چه بــود خدا می دانــد... نهضت ها و پول 
نهضت ها مربوط به من و مرحوم محمد منتظری 
است و سیدمهدی هاشمی پس از مرحوم محمد 
در ایــن جهت از مــن حکــم دارد... حضرتعالی 
که رهبر عالم اســلام هســتید و ســیدمهدی را از 
همان زمان که در شــورای ســپاه و عضو مؤثری 
بود نــزد حضرتعالی به صــورت غولی خطرناک 
مجســم کردند، خــوب بود این همه از دشــمنان 
سیدمهدی راجع به او شنیدید، یک دفعه این سید 
را می خواستید و از خودش سؤالاتی می کردید...».
مهــدی کروبــی، امام جمارانی و ســید حمید 
روحانی خطاب به آیت االله منتظری در ســال ۶۷ 
می نویسند: «آنگاه که خبردار شدید مشتی منافق 
و محارب را طبق موازین قضائی محاکمه و اعدام 
کرده اند، به نامه نگاری دســت زدید و در دیدار با 
برخی مقامــات قضائی این کار را جنایت خواندید 
و آنان را جانی نامیدید؟ شــگفتا! مهدی و باند او 
اگر مردم را بدزدند و بکشــند جانی نیستند، لیکن 
مقامــات قضائی نظــام جمهوری اســلامی اگر 
شماری از توطئه گرانی را که نقشه براندازی دارند، 

محاکمه و اعدام کنند، جانی هستند؟».
مهــدی هاشــمی بــرای جرم هــای مختلفی 
از جمله قتل افراد، همکاری با ســاواك، نگهداری 
مواد منفجره، سلاح، مواد مخدر و... در نهایت به 

تاریخ ششم مهر ۱۳۶۶ اعدام شد.

شــرق: مدیر کل آژانس بین المللی انرژی هسته ای 
سرانجام به تهران رسید. طبق قرار اعلام شده، رافائل 
گروســی امروز در ایــران خواهد بود. طبــق برنامه 
اعلام شده او قرار است با حسین امیرعبداللهیان وزیر 
خارجه و محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
ایران دیدار و گفت وگو داشــته باشد. گروسی پیش تر 
با اســلامی دیــدار کرده اســت اما این اولیــن دیدار 
رئیس نهاد ناظر هســته ای ســازمان ملل به عنوان 
«داور» برجام خواهد بــود. او هفته ها پیش از اعلام 
قطعیت ســفر در گفت وگوهای مختلف خواســتار 
انجام این سفر شــده و تأکید کرده بود هنوز دیداری 
با مقامات ارشــد ایران نداشته و با دولت جدید ایران 

ارتباط لازم را برقرار نکرده اســت. گروسی در حالی 
بــه تهران می آید که طبق تقویــم آژانس، امروز روز 
آغاز جلسات شــورای حکام آژانس خواهد بود. این 
جلسات طبق این تقویم تا جمعه این هفته به طول 
خواهنــد انجامیــد و طبق گزارش ها، ایــران یکی از 
موضوعات اصلی این نشســت خواهد بود. از سوی 
دیگــر، هفته آینده، ۸ آذر ماه، بعد از وقفه پنج ماهه، 
مذاکــرات احیای برجام که با به پایان رســیدن دولت 
حســن روحانی و تغییر دولت در ایران متوقف شده 
بود، از ســر گرفته خواهد شــد. ســفر گروسی از این 
لحاظ که پیش از این دو نشست مهم انجام می شود 
اهمیت دارد. در عین حال انتظار نمی رود این ســفر 

دســتاورد چندانی بیــش از ارتباطات اولیه داشــته 
باشد. قریب به اتفاق مسائل اختلافی ایران و آژانس 
مربوط به مســئله برجام هســتند و طبعــا تا وقتی 
مذاکرات احیای این توافق برگزار نشــده و به نتیجه 
نرســد، نمی توان انتظار داشــت پیشــرفت جدی در 
گفت وگوهای ایران و آژانس اتفاق بیفتد. با این حال 
ایران پس از خروج ایالات متحده از توافق هسته ای، 
کاهش تعهدات خود را نسبت به برجام، گام به گام و 
با استناد به بندهایی در برجام انجام داد که با توجه 
به عمل نکردن دیگر طرف های توافق به تعهداتشان، 
اجازه کاهــش تعهدات را بــه ایران مــی داد. البته 
احتمالا موضوعاتــی مثل برخی ادعاهــای آژانس 

درباره نحوه برخورد با بازرسان این نهاد به گفت وگو 
گذاشــته خواهند شــد اما چنان کــه از صحبت های 
گروســی پیش از این نیــز برمی آید، برقــراری فهم 
مشترک و تأکید بر ادامه رابطه و همکاری بین ایران و 
آژانس در عین تغییر دولت در ایران، احتمالا هدف و 
نتیجه اصلی سفر گروسی به تهران خواهد بود. سفر 
مدیــر کل آژانس و برقراری دوبــاره رابطه در دولت 
جدید احتمالا در شــرایطی که نشست شورای حکام 
آژانــس و نیز مذاکرات احیای برجام در راه هســتند، 
اثر مثبتی روی روند گفت وگوهــا برای ایران خواهد 
داشت و یادآور دوباره ای بر همکاری ایران با این نهاد 

در چارچوب تعهدات خود خواهد بود.

هم زمان با آغاز جلسات آژانس بین المللی انرژی هسته ای
گروسى امروز در تهران

حسین امیرعبداللهیان روز گذشــته سنگ بزرگی برداشته است که هنوز 
مشخص نیست نشانه نزدن است یا زدن. او گفته «بحث ایرانیان دوتابعیتی 
باید یک  بار برای همیشه در این دولت حل شود.» او که با حفظ سمت وزیر 
امور خارجه، جانشین رئیس «شورای عالی امور ایرانیان خارج از کشور» نیز 
هست در اولین جلسه رؤسای کارگروه های شورای عالی امور ایرانیان خارج 
از کشور در دولت جدید گفته که «بحث ایرانیان دوتابعیتی موضوعی است 
که یک بار برای همیشه باید حل شود و این موضوعی است که باید در سطح 
قانون گذاری در مجلس موضوع آن انجام شود». به گزارش ایسنا،  او خطاب 
به رؤســای کارگروه های شرکت کننده در این جلسه گفت: «من از همه شما 
خواهــش می کنم که در تک تک کارگروه ها بر موضوع ضرورت تدوین قانون 
ایرانیان خارج از کشور و بحث های مهمی مثل ایرانیان دوتابعیتی و مسائلی 
که از نظر حقوقی بر آن مترتب می شود پرداخته شود و ما باید به عنوان یک 

واقعیت به این موضوع در دولت توجه کنیم و آن را حل کنیم».
موضوع ایرانیان دوتابعیتی از جمله مسائلی است که سال هاست دامن 
بســیاری از ایرانیان را گرفته و آنها را درگیر مسائل متعدد حقوقی و قضائی 
کرده است. برخی از این افراد در مدت حضور در ایران با پرونده های قضائی 
مواجه شدند و برخی هنوز در زندان هستند. از جمله نازنین زاغری دوتابعیتی 
ایرانی- انگلیسی. بدترین سرنوشت نیز شامل حال زهرا کاظمی عکاس ایرانی 
– کانادایی شد که سال ۸۲ به دلیل ضربه به سر در زندان اوین دچار ضایعه 
و نهایتا فوت شد. پرونده زهرا کاظمی جزء مواردی است که به عنوان بدترین 

عملکرد سعید مرتضوی با اهالی رسانه از آن یاد می شود. امیرعبداللهیان در 
حالی از حل بحث ایرانیان دوتابعیتی صحبت کرده که هم اکنون نیز پرونده 
چند ایرانی دوتابعیتی در دادگاه ها مفتوح است و به شدت بر رابطه بین ایران 
و آن کشــور که تابعیت دوم شهروند را شــامل می شود، تأثیر گذاشته است. 
از جمله زندانیان ایرانی- انگلیسی. «نازنین زاغری» تبعه ایرانی- انگلیسی 
به اتهام ارتباط با شــبکه های برانداز در فروردین ســال ۹۵ توسط نیروهای 
اطلاعات ســپاه کرمان در فرودگاه امام خمینی بازداشــت شد و بعد از پایان 
دوران محکومیت با پرونده جدیدی مواجه شده است. البته او اکنون به دلیل 
کرونا خــارج از زندان در حال گذراندن دوران محکومیت جدیدش اســت. 
کمال فروغی زندانی ایرانی – انگلیسی دیگری است که در سال ۲۰۱۱ دستگیر 
و پــس از احراز جرم در دادگاه به جاسوســی به تحمل هفت ســال زندان 
محکوم شــد. ۱۰ روز پیش تماس های دیپلماتیکی بین ایران و بریتانیا برقرار 
بــود که وزارت امور خارجه انگلیس در بیانیه ای بعد از این تماس نوشــت 
«ضرورت آزادســازی فوری شهروندان انگلیسی که به طور غیرمنصفانه در 
ایران در بازداشــت به ســر می برند، از  جمله نازنین زاغری راتکلیف،  انوشه 
آشــوری و مراد طاهباز، در رایزنی ها با معــاون وزیر امور خارجه ایران مورد 
تأکید قرار گرفت». اما نمونه هایی از این دســت بین ایران و آمریکا و ایران و 
فرانســه هم وجود دارد. در دولت روحانی برخی از این زندانیان با وساطت 
سوئیس مبادله شدند. حسین امیرعبداللهیان درمورد تعیین تکلیف موضوع 
دوتابعیتی ها مشخص نیست که چه برنامه ای در سر دارد. او در این نشست 

به مبحث دیگری هم اشاره کرده از جمله اینکه «ایران هراسی در بین ایرانیان 
خودمان در خارج از کشور اکنون یک معضل است. ممکن است این نگرانی 
در بین برخی از ایرانیان در خارج از کشــور وجود داشــته باشد که در هنگام 
ورود به کشور در فرودگاه دچار مشکل شوند، در این چارچوب سامانه ای در 
وزارت خارجــه از حدود یک هفته دیگر بارگذاری می شــود که به این افراد 
در این زمینه راهنمایی می کند و اعلام می کند که شــما هیچ مشــکلی برای 
ورود و برگشــت ندارید و اگر مشکلی پیش آمد وزارت خارجه مسئول است 
و ما این مســئله را تضمین می کنیم». این ســامانه که هنوز اعلام نشده جزء 
طرح هایی اســت که در ابتدای کار دولت روحانی نیز قرار بود در وزارت امور 
خارجه راه اندازی شــود. ایمیلی بود که می توانست در این زمینه به ایرانیان 
خارج از کشور کمک کند و درباره وضعیت پرونده حقوقی یا قضائی به آنها 
پاسخ گو باشد. اگرچه سال ۹۲ قشقاوی معاون کنسولی وقت در گفت وگویی 
با «شــرق» این ایمیل را اعلام کرد اما به نظر می رســد اســتقبال چندانی از 
ســوی ایرانیان خارج از کشور از این روش نشد. البته اطلاع رسانی هم در این 
مورد بســیار ضعیف بود. آنچه اکنون وزارت امور خارجه مایل است انجام 
دهد، مستلزم هماهنگی دقیق بین این نهاد با نیروی انتظامی و قوه قضائیه 
اســت که مشخص نیست آیا نهادهای دیگر نیز چنین قصدی دارند یا نه. در 
صورت راه اندازی چنین ســامانه ای و البته در صورت صحت اطلاعات آن و 
جلب اعتماد ایرانیان خارج از کشور، می تواند راه خوبی برای کسب اطلاع از 

وضعیت برای آنها باشد.

شــرق: معاون نخســت وزیر جمهوری آذربایجان در 
صدر هیئتی اقتصادی به تهران آمد تا با مقامات ایران 
دربــاره همکاری های دوجانبه به گفت وگو بنشــیند. 
شاهین مصطفی اف، معاون نخســت وزیر آذربایجان 
که ریاست آذربایجانی کمیسیون دولتی همکاری های 
اقتصادی، تجاری و فرهنگــی آذربایجان و ایران را بر 
عهده دارد در این ســفر دیدار بــا وزرای امور خارجه، 
نفت و راه وشهرســازی را در برنامه داشت. او پیش از 
این ســفر، جمعه در باکو با سیدعباس موسوی، سفیر 

ایران در جمهوری آذربایجان نیز دیدار داشت.
  سفر در میانه تنش

سفر این مقام آذربایجانی به تهران در حالی انجام 
می شــود که روابط دو کشــور در ماه های اخیر دچار 
چالش هــای متعددی بوده اســت که البته از ســوی 
جمهوری آذربایجان کلید خورده اند. برجسته ترین نمود 
این چالش ها ماجرای تعیین ناگهانی عوارض سنگین 
برای کامیون هــای ایرانی عبورکننده از جاده گوریس- 
قاپان، ممانعت از عبور آنها و دستگیری دو نفر در این 
زمینه بود. ماجرای بازداشــت البته با آزادی دو راننده 
ختم به خیر شد اما چالش های موجود همچنان برقرار 
هستند. جمهوری آذربایجان درحالی که سال ها بود از 
مســیر ایران به  صورت رایگان بــرای گذر به نخجوان 
استفاده می کرد، به خاطر ادعاهای سرزمینی در نتیجه 
تحولات اخیر قره باغ، مدعی بخشــی ۲۵ کیلومتری از 
این جاده شــده بود و برای این محدوده، عوارض چند 
صد دلاری تعیین کرده بود. علاوه براین، تعاملاتی بین 
جمهوری آذربایجان و ترکیه نیز انجام شــده است که 
در آنها ادعاهایی نسبت  به منطقه آذربایجان شرقی و 
غربی در ایران نیز مطرح شــده است. باکو که تهران را 
به حمایت از ارمنســتان در مقابل خود متهم می کند، 
هم زمان با افزایش تعاملات خود با اســرائیل، در یک 
نمونه، رزمایشــی نیــز با حضور پاکســتان در نزدیکی 
مرز ایران برگزار کــرد و البته ایران نیز به  نوبه خود در 
همان منطقه رزمایشی داشت. بی احترامی به سفارت 
ایران در باکو و نیز برخی اظهارنظرها از سوی مقامات 
جمهــوری آذربایجان و مقامات ترکیــه در حمایت از 
آنهــا ازجمله دیگــر اقدامات تنش آفریــن این دولت 
علیه ایران بوده اســت. تنش ها در ماه گذشته اندکی 
فروکش کرده اند، اما همچنــان برقرارند. به خصوص 
که چالش آفرینی جمهوری آذربایجان در مســیرهای 
ترانزیتی مهمی انجام شده است که برای ایران هزینه 
بالایی ایجاد می کند. درعین حــال، باکو این تنش ها را 
در حالی کلید زده اســت که طبق گزارش های گمرک 
ایران در سال جاری، جمهوری آذربایجان از کشورهای 
مهم طرف معامله ایران اســت کــه در گزارش مرداد 
امسال جزء پنج کشور دارای بیشترین تراز مثبت اعلام  
شده بود. حسین پیرمؤذن، رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و آذربایجان، مهرماه امسال در گفت وگویی با ایلنا 
درباره مثبت و منفــی وضعیت تعامل تجاری ایران و 
آذربایجان اظهار کرد: «خوشــبختانه تراز تجاری ما با 
جمهوری آذربایجان در وضعیت مناســبی قرار دارد، 

با وجود اینکه با شــیوع کرونا بســیاری از مرزها بسته 
شد، می توان گفت تنها مرزی که از روز اول کار تجارت 
خارجــی را انجام مــی داد مرزها و گمــرکات ایران و 
آذربایجان بوده اســت». او ادامــه داد: «در صادرات 
محصولات کشــاورزی و صنعتی به آذربایجان نسبت 
به ســال گذشــته حــدودا ۳۰ تا ۳۵ درصــد افزایش 
داشته ایم؛ البته بیشتر رشد تراز تجاری ما با آذربایجان 
به  علت افزایش نرخ ارز در ایران اســت. وقتی قیمت 
کالا افزایــش می یابد طبیعتا مبادلات تجاری هم تأثیر 
می گــذارد». درعین حــال او درباره فقدان مشــارکت 
شــرکت های ایرانــی در پروژه های بازســازی پس از 
جنــگ قره باغ هم توضیحاتی داشــت: «در اتاق ایران 
و آذربایجان، لیســت شرکت هایی که توانمندی بالایی 
دارند و می توانند در بازســاری قره باغ شرکت کنند، از 
طریق کمیســیون مشــترک به طرف آذربایجانی داده 
شــده اســت. ولی با وجود مذاکرات متعــدد تا امروز 

استقبالی از طرف آذربایجان نبوده است».
  امیدواری اوجی به افزایش همکاری ها

جــواد اوجــی، وزیر نفت ایــران، پــس از دیدار با 
مصطفی اف، با بیان اینکه «جلسه خوبی برگزار شد و 
توافقاتی شــکل گرفت»، افزود: «ایران با داشتن ذخایر 
نفت و گاز غنی، ظرفیت همکاری خوبی با جمهوری 
آذربایجان می تواند داشته باشد». او ادامه داد: «در این 
جلســه درباره قرارداد گازی با جمهــوری آذربایجان، 
ســوآپ گاز از کشــورهای همســایه بــه جمهــوری 
آذربایجان، قرارداد گازی به نخجوان و توسعه میادین 
نفتی در خزر صحبت های اولیه مطرح شــد». اوجی 
تأکید کرد: «امیدواریم این نشســت در هفته های آتی 
منجر به توســعه همکاری های نفت و گاز و توســعه 

میادین دو کشور شود».
حمل ونقل  مشــکلات  حل  برای  تلاش  از  قاســمی 

گفت
وزیر راه وشهرسازی نیز دیروز با معاون نخست وزیر 
جمهــوری آذربایجــان دیــدار و درخصــوص روابط 
دو جانبه مذاکره کرد. رستم قاسمی با بیان اینکه ایران 

مشــتقات زیادی با جمهوری آذربایجــان دارد، گفت: 
«امیدواریم با این ســفر و جلســات متعدد موانع سر 
راه دو کشــور به زودی برطرف شود و ما در حوزه های 
مختلــف، به ویژه اقتصــادی با جمهــوری آذربایجان 
همکاری داشته باشــیم». او افزود: «به نظر من برای 
همکاری بین دو کشــور ظرفیت هــای زیادی موجود 
اســت و امروز ما امکانات را بررســی خواهیم کرد». 
قاســمی تأکید کرد: «در این مذاکرات ســعی می کنیم 
منافع دو کشــور تأمین شــود». وزیر راه وشهرسازی با 
اشــاره به اینکه پل مرزی صد متری خودرویی در کنار 
پل آستاراچای تکمیل می شــود، گفت: «کریدور ریلی 
رشــت- آســتارا را که برای هر دو کشــور مهم است 
در این ســفر مورد مذاکره قرار می دهیــم». او گفت: 
«دوســتان آذربایجانی و آستارایی ایران سرمایه گذاری 
برای احداث ترمینــال خودرویی را انجام می دهند که 
بخشی از آن انجام شده و بخش دیگری در حال اجرا 
است». قاســمی افزود: «براساس مذاکرات انجام شده 
ما راه آهن مســافری نخجوان - مشهد را دوباره فعال 
می کنیم و همکاری حمل ونقلی بین ایران و آذربایجان 
را افزایــش خواهیــم داد؛ همچنین ترانزیــت در این 
بخش توســعه می یابد». وزیر راه وشهرســازی گفت: 
«ســعی می کنیم تردد نــاوگان جاده ای در کشــور را 
افزایش دهیم و در موافقت نامه ای امضاشــده تأمین 
کریدور دریای سیاه به خلیج  فارس را نیز در دستور کار 
داریم». قاســمی در ادامه گفت: «صادرات خودرو به 
کشــور آذربایجان در قالب سی کی دی انجام می شود، 
به طوری کــه ۴۰۰ دســتگاه خودرو صادر می شــد که 
امسال به ۱۴۰۰ دســتگاه افزایش می یابد». وی افزود: 
«با افزایش تولیدات شــرکت ایران خودرو محصولات 
کشورمان را به جمهوری آذربایجان صادر خواهیم کرد 
و از طریق این کشــور صادرات این محصولات به سایر 
کشــور ها را افزایش می دهیم». وزیر راه وشهرسازی با 
اشاره به «مشکلاتی در بخش حمل ونقل و عوارض با 
جمهوری آذربایجان» گفت: «درحال حاضر مذاکراتی 
در این خصوص دیده شده، چراکه پیش از این تردد ها 

روان و ســاده بــود. امیدواریم بــا مذاکراتی که انجام 
خواهیــم داد از این پــس هم بتوانیم ایــن تردد ها را 

روان تر کنیم».
  مصطفی اف: بــا وزارتخانه های مختلــف ایران در 

حال مذاکره ایم
معاون نخست وزیر آذربایجان نیز در حاشیه دیدار 
با قاســمی و در جلسه کمیســیون مشترک اقتصادی 
ایران و آذربایجان با اشــاره به اشتراکات زیاد فرهنگی، 
دینی و تاریخی دو کشــور ایران و جمهوری آذربایجان 
گفــت: «امــروز دیدار هایی با مقامات ارشــد ایرانی از 
جمله وزیر راه وشهرسازی برگزار شد و بخشی از هیئت 
اعزامــی از آذربایجان در دیگــر وزارتخانه ها در حال 
مذاکره هستند». او افزود: «به عنوان رؤسای کمیسیون 
اقتصادی دو کشــور روابط تنگاتنگی با یکدیگر داریم 
و ملاقات های بیشــتری با رئیس ایرانی این کمیسیون 
برگزار خواهیم کرد». مصطفی اف تأکید کرد: «نشست 
بعدی این کمیســیون در باکو برگزار می شود و سفر ما 
با مذاکرات پرثمر ادامه می یابد». معاون نخســت وزیر 
آذربایجان گفت: «کمیســیون مشــترک اقتصادی دو 
کشــور، کل حوزه های اقتصادی را پوشــش می دهد 
و در زمینــه افزایش روابط تجــاری می توانیم مذاکره 
داشــته باشــیم». او افزود: «وزیر راه وشهرســازی به 
صادرات و تولید مشــترک خودرو در آذربایجان اشاره 
کرد، اما به عقیــده من در زمینه تولید قطعات خودرو 
هم می توان با ایران همکاری کرد». مصطفی اف، پس 
از دیدار بــا اوجی نیز با بیان اینکــه ایران و جمهوری 
آذربایجان کشورهای دوست و همسایه هستند، گفت: 
«بیــن مردمان دو کشــور از دیرباز پیوندهــای دینی و 
تاریخی وجود داشــته است». او افزود: «بین دو کشور 
همکاری هــای موفقیت آمیز و مؤثری در زمینه نفت و 
گاز وجود دارد». مصطفی اف ادامه داد: «با وزیر نفت 
درخصوص همکاری موجود بین دو کشور و چند پروژه 
جدیــد مذاکره کردیم و باور دارم در آینده ای نزدیک در 
نتیجه این مذاکرات، سندهای جدید امضا خواهد شد». 
وی با تأکید بر اینکه گروه کارشناسان، هیئت جمهوری 
آذربایجان را در این سفر همراهی می کند، گفت: «این 

ملاقات بسیار نتیجه بخش بود».
  ایران به  دنبال مسیر جایگزین

از ســوی دیگر، وزارت راه چهارشــنبه گذشته نیز 
اخباری دربــاره تلاش بــرای پیداکــردن راه حل های 
جایگزین داشت که نشان می داد تهران تخم مرغ های 
زیادی در سبد به نتیجه رسیدن گفت وگو با باکو نگذاشته 
اســت. داریوش امانی، معاون وزیر راه وشهرســازی و 
رئیس ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در این 
نشست خبری از سفر مدیرکل دفتر ترانزیت این سازمان 
به جمهوری آذربایجان برای رایزنی دراین باره خبر داد 
و گفت: «ســاخت و بهره برداری از جاده جایگزین در 
خاک ارمنســتان نیز در دستور کار اســت». او توضیح 
داد پرداخت عوارض و نیز مذاکــرات دراین باره ادامه 
دارد. امانی افزود: «ما به دنبال راه جدیدی هستیم تا از 

جمهوری آذربایجان عبور نداشته باشیم».

سنگ بزرگ امیرعبداللهیان
تکلیف دوتابعیتی ها در این دولت مشخص شود

معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان به  همراه هیئت اقتصادی به ایران آمد
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